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ÉVKÖZI 31. VASÁRNAP                             A év             1– 6 oldal 

SZENT IMRE ÜNNEPE 

 

Olv.: Mal 1,14b-2,2b.8-10 – 1Tessz 2,7b-9.13 – Mt 23,1-12 

Beszéd a farizeusok és az írástudók ellen 

 

 KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! A liturgikus egyházi naptár a mai nappal kapcsolatosan a 
következőket írja: Szent Imre ünnepe ebben az évben elmarad. A liturgikus ünneplés szerint a 
vasárnap minden egyéb ünnepet megelőz. Mi mégis ezen a napon Szent Imrét köszöntjük, 
Szent Imrét ünnepeljük, mert üzenete örökre aktuális! Egyik legendárium azt írja: 
 

Szent Imre a magyar égen egy vezérlő csillag! 

 

Ünnepeljünk! Imádkozzunk azért, hogy azok az eszmények, az a példa, 
amit Szent Imre felmutatott, elénk állított, azok ma is hassanak! 

 

 

Szentbeszéd 

Nemzeti ünnep a mai nap! 

Szent Imre  

a magyar ifjúság védőszentje ezer esztendeje! 

 

Kedves Testvérek! Ennek az ünnepnek kapcsán nemzeti küldetésünkről kellene 
gondolkodnunk, egészen sajátosan az ifjúság szerepéről! Ők az eljövendő nemzedék! A 
kérdés az, Szent Imre élete - halála után ezer évvel, a harmadik évezred elején - van-e 

valamilyen hatással a magyar ifjúságra? Azt kell mondani, hogy nincs! 

 

Szent Imre időszerű 
Magyarország megjelenítette ezer esztendővel ezelőtt Európában a kereszténység 
értékrendszerét. Ezek az értékek évszázadokon át meghatározták nemzeti gondolkodásunkat, 
egészen sajátosan nemzeti öntudatunkat, küldetésünket! Az elmúlt egy-két évszázadban 
mindent megtettek, hogy ezeket az értékeket lerombolják!  
 

A XX század bevégezte ezt a romboló munkát! Ennek ellenére gondoljunk vissza a 
kezdetekre és gondolkodjunk el azon, mi az üzenete ennek a fiatalembernek, akinek a 
küldetésével, különösen fogadalmával kapcsolatosan már régen megszületett a szentencia: 
nem időszerű! 

Tiltakozásképpen mondom:  
Szent Imre időszerű,  

mert az ő küldetése időtlen! 

 

Következésképpen mi az, hogy nem időszerű, vagy időszerű? Az értékek, az igazságok 
értékállók! Az lehet, hogy az értékeket, az igazságokat lehet így, úgy, amúgy forgatni, 
másítani és akár el is lehet venni az értékeket. Ettől az érték, az érték! 
 



  2017. 11 05. 

A 55 

2

 

A magyarság kereszténnyé lett 
Az előzményekről nagyon röviden. A magyarok ideérkeztek a Kárpát-medencébe, előttünk 
sok más népet elsodort a világ vihara. Nem véletlen, hogy a magyarok azok, akik itt hazát 
leltek és otthonuk lett a Kárpát-medence. A pogány magyar vér öntözte Európa földjét! 
Kétségbeesve szemlélte Európa a magyarok portyázását. Aztán csodaszerű esemény történt, 
Géza fejedelem felvette a kereszténységet, fölismerte, hogy a Kárpát-medencében a 
megmaradásnak ez az egyetlen biztosítéka és a haladás a kereszténység ajándékaképpen 
adatik nekünk. Politikai döntés volt, de ugyanakkor ezzel azonosult az ország vezetése, Géza 
fejedelem után Szent István, egészen Szent Lászlóig.  
 

Szent László éve van 
Uralkodásának idejére lett a kereszténység magyar kereszténységgé! A magyarság hozta 
magával keletről a szabadság szeretetét, erről hallunk minden politikai beszédben. Hoztuk 
magunkkal a hagyományainkat, az értékeinket is. Amikor a magyar kereszténnyé lett, akkor a 
kereszt jelentette a békét, azt jelentette, hogy hazát nyertünk, templomokat, otthonokat és 
iskolákat építettünk. 
 

Ez az új út nem vette el tőlünk a vértanúságot, 
mert a keresztény magyar állította meg a keleti hódító hadjáratokat! 

 

A magyar vértanúi nép,  
vérével tanúskodott a kereszténység oltárán,  
ha lehet ezt így mondani! 
Az anyák ölén nem nőtt annyi gyerek,  
hogy a vérét vesztett magyarokat pótolták volna! 
 

A nyugati világ 

A nyugati civilizáció a magyarság háta mögött békésen épült, gazdagodott és élhetett. Soha 
nem volt hálás ezért a nyugati világ. Legutolsó hálátlansága az utolsó évszázadban volt 56 
kapcsán. Ez a nyugat - aki mindent kapott szinte a magyarok háta mögött - sietett gyorsan 

kijelenteni, hogy nem avatkozik bele a szovjetek magyarországi cselekedeteibe. 
 

Szent a nemzetünk 

A magyarság nemzeti eszményei már a kereszténységből jöttek! Csoda volt az, ahogy a 
magyar nép - elsősorban a királyi család példája nyomán - kereszténnyé lett. Szent volt a 
király, szent volt a jegyese, szent volt a tanító, szent volt a tanácsadó. A király apostoli volt! 
Zászlóik Szűz Mária képével díszítettek voltak. A korona szent korona volt. A nemzet a 
kereszténység védőbástyája! Ami nemzeti volt, az szent lett, ami szent volt, az nemzeti lett! 

 

Szent Imre küldetése 

Új világ támadt! Európában az egyetlen uralkodó család volt, amely a kereszténységet 
nemcsak magára vette, hanem élte! Ebből a keresztény családból született a magyar család 
első virága – így írja egyik történetíró – Szent Imre herceg.  

 

Mi a küldetése Szent Imrének? 

 

Trónra nem jutott, királyi korona nem került a fejére. De koronát kapott a földön az 
Egyháztól. Koronát kapott az égben Istentől! Minek köszönhető ennek a fiatalon meghalt 
embernek a hatása? Miben állt igazából? Ahogy a bevezetőben említettem: Fénylő csillag! 
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Szent Imre eszmét megjelenítő,  
eszmét hirdető fénylő csillag! 

Az eszmény, az ideál, az életcél! 

 

Olyan értékeket jelenít meg, amiket érdemes magunkévá tenni, hogy emberi életet tudjunk 
élni egymásért, a hazánkért, a nemzetünkért és a jövőt tudjuk építeni! Szent Imrének ez a 
küldetése!  
 

A küldetés  
a hősiességben jelenik meg!  

A hős az, aki küzd, aki győz!  
Hős az, aki képes legyőzni önmagát,  
Szent Imre példájára gondolva!  
Ezáltal képes elajándékozni az életét  
másnak, a népének, a nemzetének!  
A hőst fénybe állítja előttünk a szent elégedetlenség! 
A szent elégedetlenség azt jelenti, 
hogy nem elégszik meg sohasem azzal, ami van! 

Mindig többet akar, nagyobbat akar, jobbat akar! 

 

Szent Imre nevelkedése 
Szent Imre a hitet megismerhette családjában, a szülei életében és a velük való kapcsolatban. 
A kornak egyik legnagyobb, legműveltebb, legképzettebb nevelője, Szent Gellért formálta és 
alakította az életét. Szent emberek vették körül az udvart és a királyt, ő ebben a légkörben élt. 
Sokszor említettem Szent István intelmeivel kapcsolatosan, hogy a magyar befogadó nemzet. 
 

Szent István udvarába nem azért akartak jönni az emberek, mert meg akarták szerezni a 
hatalmat és a nép fölé akartak kerekedni, hanem azért jöttek ide, mert István közelében 
akartak élni! Ennek a csodálatos ember udvarának a szolgálatát akarták vállalni. Segíteni 
akarták, mert fölismerték azt a nagy ívű gondolkodást, amit így írnak a legendákban, 
intelmekben, hogy  

 

Szent István felelősséget vállalt a népéért! 

 

Említettem már, hogy 2013-ban Rómában a szentatyát, XVI. Benedek pápát köszönthettem a 
Szent Péter Bazilikában. Akkor ő ezt kötötte a lelkemre: Mondja meg, vigyázzanak Szent 
István örökségére! Szent István öröksége az, hogy az Isten előtt vállalt felelősséget a népéért, 
a nemzetéért. Szent Imre ebben a légkörben élte a gyerekkorát, a fiatalkorát. Ami 
meghökkentő, azért kezdődnek Szent Imre küldetésével kapcsolatosan a fanyalgások, ilyen 
kijelentések, hogy nem időszerű, mert  
 

Szent Imre 

legkedvesebb foglalkozása az imádság volt! 

 

Szent Imre fogadalma 
Szigorú aszketikus életet élt, cilíciumot viselt, övet hordott, ami állandóan az önuralomra, 
önfegyelemre figyelmeztette. Egy alkalommal Veszprémben a Szent György kápolnában 
imádkozott, amikor égi szózatot hallott: Szép a tisztaság! Szép a szüzesség! Légy testben, 
lélekben tiszta!  
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Szent Imre tudta, 

 hogy erre az égi szózatra válaszolnia kell 
és szüzességi fogadalmat tett! 

 

Ez azt jelenti: megtartóztatás a nemi gyönyöröktől. Ebben a döntésében az a szent 

elégedetlenség fejeződik ki, hogy valami nagyobbat, mindig többet és ő a legnagyobbat akarta 
adni Istennek elsősorban, hogy aztán elegendő ereje legyen a nép számára is, hogy 
felelősségteljes vezetője legyen. Apja mellett készült a felnőtt hivatására és kitanulta a 
hadművelés technikáját is. De a legkedvesebb foglalkozása az imádkozás volt. A Szűzanyát 
különösképpen is tisztelte!  
 

A hős küzd és győz önmaga fölött 
Szüzesség, megtartóztatás a nemi gyönyöröktől, ez nem azt jelenti, hogy mindenkinek ez a 
hivatása és ez a küldetése. Amikor meghalt Szent Imre, akkor Isten mintha előkészítette 
volna, hogy az ő eszmeiségét jelenítsék meg a magyar ifjúság számára!  
 

Szent Imre eszmeisége időszerű, 
ami azt jelenti, hogy az ember hősiesen küzd, 

hogy ura legyen önmagának! 
 

Ez a küzdelem különösen az ember fiatalkorában a nemiség területén bontakozik ki. Jövője 
csak annak az embernek van, aki le tudja győzni önmagát, fölkészül arra, hogy valakinek 
egyszer odaajándékozhassa a megküzdött, az erényekben gazdag életét. Nem arról van szó, 
hogy a nemi életről le kell mondania mindenkinek, csak példa, hogy ezért mindenkinek - aki 

élni akar - erre törekedni kell! Vereségekkel teli életünkkel odamenni valakihez, - fiatal 

fiúhoz, vagy lányhoz - hogy neked adom az életemet. Hánynak mondta már ezt!  
 

Szent Imre valami olyat akart adni az Istennek,  

ami rendkívüli, ami a legnagyobb!  
A legnagyobbról akart lemondani  
az Isten iránti szeretetből!  
Ezzel akart használni a népének is! 
Igen is, ez időszerű ma is a fiatalok életében  
és időszerű a házasságban élők éltében is!  

 

Aki ezt a küzdelmet nem harcolta meg és nem harcolja meg, 
az méltatlan arra, hogy valakinek a társa legyen 

és a házasságban ki tudjon tartani! 

 

Az üzenet  
Szent Imre élettörténetével kapcsolatosan a történészeket is évszázadok óta elsősorban a szűzi 
fogadalmának a mikéntje izgatta. Ez leginkább elevenünkbe vágó kérdés! Itt a válasz: 

 

Győzelem önmagunk fölött azért, 
hogy elajándékozhassuk az életünket! 

Valami nagyot tenni, mert Istenhez tartozunk! 

Érthető! 

 

Ezért mondtam azt, hogy az utolsó két évszázadban mindent megtettek azért, hogy az Istent 
tagadják, hogy ezzel a kereszténységet lejárassák, a családot darabokra szaggassák, a 



  2017. 11 05. 

A 55 

5

 

nemzettudatot kilúgozzák! Következésképpen a hatalom mások kezébe kerülhessen! Mi meg 
esetleg önként és dalolva lemondunk értékeinkről, mert ezt a küzdelmet nem vállaljuk! 

 

A Kelet-németek 

Itt még kellene Szent Imre hazaszeretetéről beszélni és sok minden másról. Amikor 1989-ben 

a Kelet-németeket befogadtuk, akkor a kérdés az volt: miért jöttek el. A következőt 
válaszolták: mert elvették az örökségünket! Elveszik az örökségünket, elveszik az atyák 
örökségét, amit ránk hagytak. Elveszik a nemzet örökségét és az ember gyökértelen lesz. 
 

Szent Imre ma is üzen:  
Eszmények nélkül nem lehet élni!  
Tessék eldönteni, mik az eszményeink?  
Melyek azok az értékek, amelyek vonzanak bennünket?  
Tessék elgondolkodni azon, mit jelent a haza?  
Mit jelent a hazaszeretet? Mit jelent a nemzet?   

Mit jelent a nemzet szolgálata?  
Az ember nem világpolgár! 

Az embernek valahol otthon kell lenni!  

 

Hol van a gyökere annak az embernek, aki úgy gondolja, hogy ott van az otthonom, ahol több 
pénzem van! Hol van az őseinknek szóló adósság, a nemzetünknek szóló adósság, akik 
megteremtették nekünk, hogy itt lehetünk! Hátat fordítani ennek az örökségnek azért, mert 
1000 km-el odébb több pénzt adnak? Eladni rabszolgamunkára magunkat? 

 

Az élethez hősiességre van szükség 

Kedves Fiatalok! Önmagunkat kell legyőzni ahhoz, hogy egymással összetartozhassunk! 
Önző ember gyanús társa lesz a másiknak, mert nem azon gondolkodik, hogy mit adhatok 
neki, hanem mit szerezhetek meg tőle! Nem könnyű ma a ti dolgotok, mert szexuális 
forradalomban élünk.  
 

Nevetségessé tették az önuralmat,  
a tudatos fölkészülést az emberi kapcsolatokra!  
Ma nagyobb kultusza van a homoszexuálisoknak,  
mint a szerelmeseknek!  

Ma nevetségessé teszik a családot,  
következésképpen a nemzetet!  
 

A múltunk terhelt a proletár gondolkodással: mindenki testvérünk, csak épp a szomszédunk 
nem! Ma kapitalista globalizmus van, ez a nagytőkét szolgálja! Szabadságot emlegetnek, de a 
felelősséget már nem! A demokráciának nevetségessé tétele: szabadság igen, vele 
kapcsolatosan a felelősség nem!  
 

Nem egyszerű ma új eszméket  
magunknak elfogadhatóvá tenni! 
A magyarság eszmény,  
ezer esztendő óta keresztény eszmény! 
Ezek alkalmasak voltak arra,  

hogy megmaradjunk magyarnak  

és kereszténynek! 
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Ma Szent Imre ünnepén mindegyikünknek szól a felhívás: Szent Imrére figyelve olyan 
döntéseket hozhatunk, amelyek méltóvá tesznek bennünket arra, hogy emberi életet éljünk! 
Jövőnk legyen, családunk legyen, nemzetünk legyen! Elnézést, hogy mozaikszerűen 
beszéltem, de erről a kérdésről kb. két órát kellene beszélni, hogy összefüggő legyen és 
mindenre utalás történjen.  
 

Ünnepeljünk! 

Köszönjük meg Istennek az őseinket! 

Köszönjük meg Istennek ezen fiatalembernek, 
Szent Imrének a ragyogó példáját és bátorítását! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Most imádkozzunk a magyar ifjúságért, hogy legyen bátorságuk 
eszményekhez igazodni! Ne azt egyék, amit eléjük tálalnak, hanem azok az értékek 
határozzák meg a gondolkodásukat, magatartásukat, amelyek számukra – igazi példák 
nyomán – elfogadhatóak! 
 

Két testvérünkre hívom fel a figyelmet. Trumer Imrére, aki a közösségünkhöz tartozott. 
Rengeteg jót tett! Halott! Kádár Csabára, akinél tegnap voltam. Megígértem neki, hogy 
imádkozunk érte! Azt is mondtam, hogy visszaimádkozzuk az életbe! Amikor ezt mondtam, 
akkor – beszélni nem tudott – a szemével intett és elkezdett könnyezni! Tehát felfogta! Most a 

mi imádságunk ezért a két emberért különösképpen is hangozzon el! 
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Ez az angyali ételről szóló ének mindig igazi ünneppé teszi az ünnepet. 
Évike! Köszönöm újra és újra ezt az ajándékot, amit hozol nekünk. Szent Imre élete abban 
fénylik, hogy a Lélek átjön az ő minden egyes megnyilatkozásán! Vagy a Lélek határozza 
meg a gondolkodásunkat, terveinket, törekvéseinket, vagy a testünk lehúz bennünket! Ez az 
ének az angyali ételről szól, lelkünk táplálékáról! 
 

Azért fontos, hogy az Istenhez tartozzunk, mert az Isten Lélek!  
Azért fontos, hogy az Egyházhoz tartozzunk, mert az Egyház lelkünk táplálója! 
Azért fontos, hogy keresztény közösségekben éljünk,  
                      mert a keresztény közösségek lelki értékekhez igazodnak,  
                      ha nem is sikerül azt mindig úgy megvalósítani, ahogy azt szeretnénk! 

 

A mai ünnep bátorítson bennünket, hogy többre vagyunk képesek, mint amit akár magunkról 
gondolunk, vagy mások gondolnak rólunk, egyes emberek, közösségek, Egyház, nemzet!  

 

Ma Európában a mi nemzetünk szerepe Szent Istváni 
és jövőbe mutató! 

 


